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Sudionici  

(abecednim redom)

  

1. Ana List, Koprivničko –križevačka 

županija – pododsjek za zaštitu 

okoliša 

2. Andreja Markovinović, Ministarstvo 

kulture, Uprava za zaštitu prirode 

3. Andreja Ribarić, Državni zavod za 

zaštitu prirode, Odjel za krajobraze 

4. Barbara Klemar, Urbanistički institut 

Hrvatske d.d. 

5. Blandina Randić Potkonjak, 

Ministarstvo kulture, Uprava za 

zaštitu prirode 

6. Branka Flegar, Ministarstvo kulture, 

Uprava za zaštitu prirode 

7. Darko Hlavica, Primorsko- goranske 

županije, Upravni odjel za 

Graditeljstvo i zaštitu okoliša  

8. Davorin Gregurić, Varaždinska 

županija, Zavod za prostorno 

planiranje  

9. Deana Hordar, Zadarska županija, 

Zavod za prostorno planiranje 

Zadarske županije 

10. Diana Štedul, Karlovačka županije, 

Upravni odjel za prostorno uređenje, 

građenje i zaštitu okoliša  

11. Domagoj Vranješ,IGH - Zavod 

za planiranje, studije i zaštitu okoliša 

12. Dragomir Sutlar, Međimurska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje  

13. Dubravka Komes Jukić, Varaždinska 

županija, Zavod za prostorno 

planiranje  

14. Dubravka Lulić-Krivić, Ministarstvo 

mora, prometa i infrastrukture 

15. Dubravko Kolar, Krapinsko – 

zagorska županija, Zavod za 

prostorno uređenje i zaštitu okoliša 

16. Erna Raguž Lučić, JU ZPV 

Dubrovačko-neretvanske županije 

17. Gabrijela Kovač-Salopek, Hrvatske 

autoceste d.o.o. 

18. Goranka Radović, Ministarstvo zaštite 

okoliša, prostornog uređenja i 

graditeljstva 

19. Gordana Kovačević, Ministarstvo 

zaštite okoliša, prostornog uređenja i 

graditeljstva 

20. Igor Pavičić, Bjelovarsko-bilogorska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje 

21. Irena Terzanović, Šibensko-kninska 

županija, Javna ustanova Zavod za 

prostorno uređenje 

22. Ivana Plavac, Državni zavod za 

zaštitu prirode 

23. Jadranka Grgan Makovec , 

Međimurska županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

24. Jasmina Nađ, Grad Zagreb, Zavod za 

prostorno uređenje  

25. Jasminka Radović, Državni zavod za 

zaštitu prirode 

26. Jasna Baranjec-Kaserica, Virovitičko-

podravska županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

27. Josip Matić, Zadarska županija, 

Upravni odjel za prostorno planiranje  

28. Ljiljana Doležal, Urbing 

29. Margita Malnar, Sisačko-moslavačka 

županija, JU Zavod za prostorno 

uređenje 

30. Marijana Malenica, Zagrebacka 

zupanija, Upravni odjel za prostorno 

uredjenje, gradnju i zastitu okolisa 

31. Marina Stenek, Dubrovačko-

neretvanska županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

32. Marinko Maradin, Karlovačka 

županija, Upravni odjel za prostorno 

uređenje, građenje i zaštitu okoliša  

33. Melita Sabranović, Zagrebacka 

županija, Zavod za prostorno 

uredenje  

34. Melita Srpak, Varaždinska županija, 

Županijski zavod za prostorno 

uređenje  



4 

 

35. Miljenko Pavičić, Sisačko-moslavačka 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje i Graditeljstvo  

36. Miljenko Ugarković, Sisačko-

moslavačka županija 

37. Mirela Grabundžija, Grad Zagreb, 

Gradski ured za strategijsko 

planiranje i razvoj Grada  

38. Mirjana Miškić-Domislić, Urbanistički 

institut Hrvatske d.d. 

39. Mirjana Turnšek, Ministarstvo zaštite 

okoliša, prostornog uređenja i 

graditeljstva, Zavod za prostorno 

planiranje,   

40. Mladen Matica, Koprivničko-

križevačka županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

41. Mladenko Soldo, Požeško-slavonska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje  

42. Morana Babajko, JU ZPV Zadarske 

županije 

43. Natalija Ježek Dimitrov, Varaždinska 

županija, Upravni odjel za zaštitu 

okoliša i komunalno gospodarstvo 

44. Natalija Pavlus, Institut 

građevinarstva hrvatske 

45. Nevena Rosan, Zadarska županija, 

Zavod za prostorno planiranje  

46. Petra Boić-Petrač, PM Group, voditelj 

ureda 

47. Ramona Topić, Državni zavod za 

zaštitu prirode 

48. Slavica Matić, Hrvatske ceste d.o.o. 

49. Slobodanka Janeš, Virovitičko-

podravska županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

50. Spomenka Kristek, Ministarstvo 

kulture, Uprava za zaštitu prirode 

51. Stipe Mudrovčić, Ličko-senjska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje  

52. Stjepan Bručić, Krapinsko – zagorska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje i zaštitu okoliša 

53. Stjepko Kovačić, Dubrovačko-

neretvanska županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

54. Sunčana Završki Dominković, 

Ministarstvo kulture, Uprava za 

zaštitu prirode 

55. Tea Gluhak Cvitković, Splitsko – 

dalmatinske županije, UO zaštite 

okoliša,  

56. Thea Karlavaris, Grad Rijeka 

57. Tomica Štivić, Grad Rijeka, Odjel za 

urbanizam 

58. Valentina Šerbec, Sisačko-

moslavačka županija, Zavod za 

prostorno uređenje  

59. Valerija Kelemen-Pepeonik, Grad 

Zagreb, Gradski ured za strategijsko 

planiranje i razvoj Grada  

60. Vesna Bobanović, Zadarska županija, 

Zavod za prostorno planiranje  

61. Vesna Koščak Miočić-stošić, 

Agronomski fakultet, Zavod za 

krajobraznu arhitekturu 

62. Vesna Rajković, Ministarstvo turizma 

63. Vesna Salopek-Košutić, Karlovačka 

županija, Upravni odjel za prostorno 

uređenje, građenje i zaštitu okoliša  

64. Wolfgang Suske, PM Group, voditelj 

projekta  

65. Željko Kapelac, Krapinsko – zagorska 

županija, Zavod za prostorno 

uređenje i zaštitu okoliša  

66. Zlata Karlović, Virovitičko-podravska 

županija,Upravni odjel za prostorno 

uređenje, graditeljstvo, komunalne 

poslove i zaštitu okoliša 

67. Zlatko Sorsa, Zagrebacka zupanija, 

Upravni odjel za prostorno uredjenje, 

gradnju i zastitu okolisa 

68. Zoran Skala, Primorsko-goranska 

županija, Javna ustanova Zavod za 

prostorno uređenje  

 

 

Moderator radionice: 

Petra Rodić-Baranović, DZZP 
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SVRHA RADIONICE 
 

U okviru konzultacijskog procesa za dovršenje prijedloga ekološke mreže NATURA 

2000 za Hrvatsku, krajem 2008. i početkom 2009. godine održan je niz radionica za 

sektore - zaštitu prirode, znanost, poljoprivredu, šumarstvo, prostorno planiranje i 

NGO, te 5 dvodnevnih regionalnih radionica u Osijeku, Varaždinu, Rijeci, Karlovacu i 

Splitu na kojima je osim konzultacijskog procesa drugi dan prezentirana i Ocjena 

prihvatljivosti zahvata za prirodu na NATURA 2000 područjima. Tijekom radionica 

prikupljeno je dosta pitanja, komentara i prijedloga koji su se u periodu između 1. i 

2. kruga radionica obradili te se u ovom  2. krugu sektorskih radionica dionike 

informiralo na koji način su komentari uključeni u novi revidirani prijedlog NATURA 

2000, koji je ovom prilikom i predstavljen. Također, na ovom drugom krugu 

sektorskih radionica sudionicima se pružila prilika da još jednom prodiskutiraju o tom 

prijedlogu i dobiju odgovore na pitanja koja su ostala nerazjašnjena. 

 

Odgovori na pitanja iz prvog kruga sektoralnih radionica nalaze se na 

stranici www.natura2000.hr (lijevi stupac - Često postavljana pitanja: Pitanja s 

konzultacijskog procesa) 

 

 

 

PREZENTACIJE 

 

1. Prijedlog „NATURA 2000 u Hrvatskoj“, J. Radović, I. Plavac, P. Rodić-

Baranović i R. Topić, Državni zavod za zaštitu prirode  

 

2. Konzultacijski proces za prijedlog NATURA 2000 u Hrvatskoj - 

Nastavak sektorskih radionica.  J. Radović, Državni zavod za zaštitu 

prirode  
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PITANJA I ODGOVORI NA RADIONICI 

 

Komentar sudionika: 

Vezano uz Karlovačku županiju, primjetio sam da na web-u ništa nije mijenjano u 

karti Natura 2000. Ne znam da li ste svjesni da je cijeli grad Ogulin sa 10000 

stanovnika i kompletnim industrijskim zonama koje se protežu na par stotina 

hektara, sve je stavljeno u Naturu. Smatram da se granice ekološke mreže Natura 

2000 na Ogulinskom području trebaju maknuti južno od državne ceste B42 jer je 

područje koje je stavljeno u ekološku mrežu Natura 2000 kontinuirano naseljeno. Što 

se tiče Karlovca, Duge rese i ostalih gradova, problem je što se sa ekološkom 

mrežom Natura 2000 ušlo u GUP grada Karlovca namijenjen razvoju grada Karlovca 

- stanovnicima i industrijskim zonama. Radi toga investitori bježe od ekološke mreže 

Natura 2000 i ne žele ulagati u industrijske zone. Dopustite da se područja planirana 

prostornim planovima razvijaju. Također, rijeka Dobra je od 1950-tih pod utjecajem 

hidrocentrale, a 1992. g. izdana je građevinska dozvola za drugu hidrocentralu koja 

je trenutno u izgradnji. Nizvodno od te hidrocentrale područje je u Ekološkoj mreži 

Natura 2000. Ne znam kako ćete štititi ovaj vodotok obzirom da su građevinskom 

dozvolom dana određena prava investitoru.  

 

Odgovor DZZP: 

Nova promijenjena baza još nije na web-u tako da niste mogli vidjeti promjene u 

karti ekološke mreže Natura 2000. Što se tiče Ogulina, već je na prošlim radionicama 

razgovarano da se izbace naselja iz ekološke mreže Natura 2000. Međutim, što se 

Ogulina tiče, on ne bi smio biti nikako izbačen iz ekološke mreže Natura 2000 jer se 

za cijelo to područje štiti podzemlje i u centru Ogulina je špiljski sustav Đulin ponor 

koji je izuzetno važan za ciljeve očuvanja i o kojem ovisi cijeli podzemni sustav 

Ogulinsko-plaščanskog područja. Ogulin je upravo najosjetljiviji što se toga tiče. 

Prema EU direktivi, izrezivanje naselja ne isključuje obavezu Ocjene prihvatljivosti 

zahvata za prirodu (OPZP). Kada bi se izrezao Ogulin iz ekološke mreže Natura 2000, 

time se ne bi umanjila obaveza izrade OPZP-a za bilo koji zahvat koji se radi u 

Ogulinu ako on može imati utjecaja na taj podzemni sustav koji se mora zaštititi.   

Što se tiče rijeke Dobre, u novom prijedlogu ekološke mreže Natura 2000 Dobra je 

izbačena kao Natura područje. 

Treba imati na umu da je obaveza područja Natura 2000 odrediti na osnovu 

vrijednosti koje imamo sada.  

 

Odgovor W. Suske: 

Najvažnija pitanja ovog sektora koje treba zajednički raspraviti su pitanja koja se 

tiču naselja, kako će se naselja dalje razvijati a da ih Natura 2000 ne blokira. 

Međutim, pozadina EU direktiva je zapravo zaštita samog čovjeka iako to izgleda 

čudno. Mnoge studije i istraživanja pokazuju da smo mi značajno utjecali na prirodne 

resurse koji su nam nužni za preživljavanje – kao što su vrste, vodni i ostali resursi.  
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Što se tiče naselja u Hrvatskoj, u nekim naseljima postoje zaista vrijedna područja, 

kao što su spomenuta vrlo osjetljiva podzemna područja. Ono što je bitno vidjeti je 

da li postoje važne vrste i staništa koja se nalaze u takvim naseljima ili koja o 

naseljima ovise. Ukoliko nema poveznice naselja sa tim važnim vrstama i staništima, 

onda se ta naselja mogu isključiti iz ekološke mreže Natura 2000.  

Recimo u jednom naselju u blizini Beča u Austriji (primjer iz prezentacije J. Radović - 

naselje Purkersdorf) došlo je do velikih rasprava sa gradonačelnikom zbog toga što 

su u naselju postojale različite razvojne zone i postojao je veliki pritisak da se bude 

jako precizan sa granicama ekološke mreže Natura 2000. Ciljevi očuvanja su ovdje 

bile šume i travnjaci. Obzirom na smještaj područja koja su planirana kao zone 

razvoja, zaključilo se da ta staništa nisu toliko bitna da bi se nastavio taj sukob. No, 

jedna dolina u tom naselju je stanište jedne vrste šišmiša i ona se nije mogla izrezati 

iz ekološke mreže Natura 2000. Na kraju procesa određivanja ekološke mreže Natura 

2000 u Austiji zauzet je pragmatičan stav gdje se pokušalo pomiriti interese 

prostornog planiranja i zaštite prirode, tako da se išlo rješavati područje po područje 

kako bi se vidjelo koja naselja se mogu isključiti iz područja ekološke mreže Natura 

2000. 

 

Komentar sudionika: 

Zakonom o prostornom uređenju i gradnji, po granicama katastarskih čestica u 

mjerilu 1:5000 ucrtana su područja za gradnju, a Natura 2000 to potpuno ignorira. 

To su područja sa različitim namjenama – za naselja i za izdvojenu namjenu 

(industrijske zone, turističke zone, sportsko-rekreacijske zone). Možda za planirana 

područja koja još nisu izgrađena Natura 2000 treba utvrditi posebne uvjete, ali se 

ona ne mogu ignorirati  

 

Odgovor na komentar, W. Suske: 

U načelu, ako je nešto već određeno zakonom, odnosno ako je nešto već definirano 

prostornim planom, u tom slučaju je to iznad ekološke mreže Natura 2000. Već dana 

postojeća prava se neće oduzimati. No to ne znači da se to područje neće odrediti 

kao Natura 2000, već samo znaći da će se postojeća prava uzeti u obzir pri OPZP-u. 

Prostorni planovi u različitim zemljama mogu značiti različite stvari. Na primjeru 

Prostornog plana uređenja općine na urbanom području imate pravo sagraditi kuću. 

Ulazak u EU ne mijenja to pravo koje je postojalo prije pristupa u EU. Ukoliko imate 

neko područje na kojem se postojećim Prostornim planom planira 50 potencijalnih 

lokacija za vjetroelektrane, ulaskom u EU, područje ekološke mreže Natura 2000 

postaje isto tako važno i mora se OPZP-om ocijeniti da li je tih 50 vjetroelektrana 

problematično za Ekološku mrežu ili nije.  

Nemoguće je iz ekološke mreže Natura 2000 isključiti sva područja gdje postoje neka 

već postojeća prava. Na primjeru Austrije, u južnim provincijama nalaze se jako 

velika područja Natura 2000 u koja su uključena i brojna naselja i u kojima se nakon 

ulaska u EU sa stajališta prakse europskog suda apsolutno uzimaju u obzir sva 

stečena, postojeća prava na tim nekretninama.  
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Do proglašenja područja Natura 2000, preporuka je da se razmatra svako područje  

zasebno da li je nužno da bude u Natura 2000 ili ne, i to je na Državnom zavodu za 

zaštitu prirode da procjeni. Drugi slučaj je pravilnik koji će jasno reći da se postojeća 

prava ne ugrožavaju sa ekološkom mrežom Natura 2000.  

 

Komentar sudionika: 

Dolazim iz Varaždinske županije i na stranicama republike Slovenije uočio sam da su 

sva veća naselja u pograničnom području sa Hrvatskom izvan ekološke mreže Natura 

2000. Stoga predlažem da se uvaži što je rečeno danas od prostornih planera jer 

prostorni planeri desetljećima uključuju sve struke i imaju dovoljno informacija što 

treba štititi. Na području svoje županije imam ozbiljnih primjedbi na stručni rad 

vezan uz određivanje ekološke mreže Natura 2000. Neka mi se objasni zašto je 

polovica naselja preko puta ceste uključena u ekološku mrežu a druga strana nije.  

Ako nemate karte 1:5000 i ortofoto, mi ćemo vam ih dati. Za sve općine i gradove 

poslali smo vam službeno prostorne planove i građevinska područja i molimo vas da 

to uvažite jer ćete inaće imati ozbiljnih konflikata sa lokalnom sredinom koja po 

ustavu ima pravo upravljati svojim područjem. 

 

Komentar sudionika: 

Bili smo u Njemačkoj u sklopu upravljanja zaštićenim obalnim područjem na dva 

Natura 2000 područja. Na prvom području, u Ekološku mrežu je uključeno samo 

plitko more, dok su otoci na kojima cvjeta turizam izvan područja ekološke mreže 

Natura 2000. Drugo područje ekološke mreže Natura 2000 gdje smo bili je područje 

u kojem je po prostornom planu planirana izgradnja marine. To ne znači da marina 

ne može biti u ekološkoj mreži Natura 2000, već se kroz postupak PUO i OPZP 

utvrđuje pod kojim uvjetima i na kojoj točno određenoj mikrolokaciji može biti 

marina ili primjerice plaža. Na primjeru Ogulina desit će vam se da ćete za svaku 

lokacijsku dozvolu i za svaki zahvat imati tisuću zahtjeva da utvrdite da li za npr. 

dogradnju neke šupe treba provesti postupak OPZP-a i bit ćete zatrpani zahtjevima 

tako da nećete moći zaštititi temeljni fenomen. Ako je za područje Ogulina bitno 

zaštititi podzemne vode, onda se kroz prostorni plan mogu dati neke mjere koje će 

biti provedene kod svakog zahvata bez obzira da li ćete ih vi u svakom postupku 

propisivati, primjerice može se napisati da je ovdje potreban kanalizacijski sustav, pa 

ste se jednom rečenicom rješili velikog fizičkog posla a stručno ste puno napravili. 

 

Odgovor W. Suske: 

Ovdje se mora naglasiti da u nijednoj članici EU, od svih 27 država, konzultacijski 

proces za Ekološku mrežunije krenuo ovako rano. To znači da ima dovoljno vremena 

da saslušamo jedni druge, da sve raspravimo i uzmemo u obzir sve aspekte. U ovom 

prijedlogu Natura 2000 treba sagledati gdje postoje veliki sukobi, oko kojih naselja, i 

pokušati rješiti većinu njih. Baš zbog vašeg velikog i dugogodišnjeg iskustva u 

sektoru prostornog planiranja, siguran sam da ćete uspjeti doći do adekvatnog 

prijedloga Natura 2000, odnosno da će taj prijedlog funkcionirati. U Austriji je prije 
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10 godina postojala velika zabrinutost vezana uz Naturu, a danas prostorni planeri 

jednostavno rade i provode sve postupke ocjene i sve zajedno funkcionira. Jedan 

komentar na vaše pitanje – da li je moguće ne odrediti neko područje jer se tamo 

već sad radi sve dobro i ono što se dobro tamo radi je već odobreno nacionalnim 

zakonodavstvom? Da li je onda ključno to područje proglasiti ekološkom mrežom 

Natura 2000 ako je za to područje već osigurana zaštita? Odgovor je jasan - 

potrebno je, jer je donošenje ekološke mreže Natura 2000 potpuno neovisno. 

Francuska država koja je travnjake štitila kroz ugovore sa poljoprivrednicima, nije 

htjela ta područja proglasiti ekološkom mrežom Natura 2000, no presuda europskog 

suda je bila takva da su ih ipak morali proglasiti područjima Natura 2000. Nakon 

toga se ništa posebno nije dogodilo jer je zaštita postojala i prije.       

 

Komentar sudionika: 

Pitanje je definicije pojma naselja. To je čini se ključno jer DZZP naselje definira 

uzimajući naselje kakvo danas postoji. Međutim, u prostornim planovima postoje 

područja za razvoj naselja u mjerilu 1:25000 u digitalnom obliku. To svaka općina, 

županijski zavod, te Ministarstvo zaštite okoliša, prostornog uređenja i graditeljstva 

ima i to se DZZP-u može dostaviti u jednom danu (Odgovor DZZP-a: mi smo 

apsolutno zainteresirani za te digitalne karte)  

 

Prijedlog sudionika: 

Kada se planira donijeti Uredba kojom će se odrediti područja ekološke mreže Natura 

2000? (Odgovor DZZP-a: do dana ulaska u EU). Nas ne zanimaju samo područja već 

i odredbe Uredbe kako bi se vidjelo kako će s primjenjivati. To bi mi trebali što prije 

imati i onda ostaviti dovoljno vremena da se stupi u kontakt sa svakim županijskim 

zavodom za što treba vremena. Predlažem da se sa svakim županijskim Zavodom za 

prostorno planiranje organizira sastanak.  

 

Prijedlog sudionika: 

DZZP kao prvi korak bi trebao dobiti bazu podataka s kojom će ići u razgovor sa 

svakim županijskim zavodom i onda će se razjasniti svi problemi. Možda bi moglo 

doći i do nadogradnje trenutnih Natura 2000 područja. 

 

Prijedlog sudionika: 

Županijski zavodi su zakonom određene institucije koje moraju izvršavati zadatke za 

državu, županiju te općine i gradove. Prema Ustavu i prema zakonu o jedinicama 

lokalne samouprave, općine i gradovi upravljaju svojim prostorom. Županijski zavodi 

su ta spona koja to može kvalitetno napraviti da se izbjegnu problemi u 

komunikaciji. Što prije dajte prijedlog Natura 2000 županjskim zavodima u 

službenom obliku. Onda će županijski zavodi njega usporediti sa svojim bazama i 

dati DZZP-u svoje baze. Županijski zavodi imaju sve u 1:5000 na katastarskim 

podlogama. Nakon toga trebaju DZZP i županijski zavod sjesti zajedno i posebne 

slučajeve raspraviti. Predlažem da se to obavi u roku od najviše 3 mjeseca.  
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Komentar sudionika:  

Prvo je potrebno vidjeti za pojedini lokalitet koje su to mjere zaštite potrebne. Nije 

bitno samo područje već je bitna i mjera.  

 

Komentar sudionika: 

Treba govoriti o cjelokupnom setu mjera koje prostorni planovi predviđaju za 

potrebe razvoja pojedinog područja. Dakle govorimo o naseljima, razvojnim zonama, 

poljoprivrednom zemljištu prve i druge kategorije kojemu je također primarna 

namjena proizvodnja hrane. 15% Karlovačke županije je kritično. Za Karlovačku 

županiju nužno je smanjiti postotak ekološke mreže Natura 2000 bar za 3% jer će 

onemogućiti te namjene prostora. Desit će se da će prije pristupanja Europskoj uniji 

doći do izmjena prostornih planova općina i gradova koji će odrediti određene 

namjene.  

 

Komentar sudionika: 

Molila bih da se prijedlog ekološke mreže Natura 2000, odnosno podaci, daju 

županijskim zavodima u geokodiranom, elektronskom obliku da se mogu granice 

ekološke mreže Natura 2000 preklopiti sa prostornim planovima.  Također, prvi put 

čujem da DZZP nije imao županijske ni općinske prostorne planove. 

 

Odgovor DZZP: 

Imali smo sve županijske prostorne planove. Isto tako, budući da je većina županija 

sada u fazi izmjena i dopuna prostornih planova, DZZP je slao na zahtjev svima GIS 

bazu podataka nacionalne ekološke mreže. Tko je također tražio i Natura 2000 bazu, 

ona im je također dostavljena u .shp i .dwg formatu.  

 

Komentar sudionika: 

Zahvatu u prostoru prethodi lokacijska dozvola. Prilikom njenog dobivanja oni bi 

trebali dobiti neke mjere zaštite. Sad tu ide postupak OPZP-a. Kako i na koji način to 

ugraditi u prostorne planove. Da li Ekološku mrežu ugrađivati ili će ona biti poseban 

dokument? Posebno u slučaju preklapanja područja ekološke mreže Natura 2000 sa 

građevinskim područjem, kako će postupati referent koji izdaje lokacijsku dozvolu za 

gradnju ili nadogradnju ili slično. Iz praktičnih razloga i smanjenja procedure trebalo 

bi ta građevinska područja izuzeti iz ekološke mreže Natura 2000. Ili možda da se 

nekom odredbom za ta područja ne radi svaki put OPZP.    

 

Komentar DZZP-a: 

Iako stalno govorimo o zahvatima, Direktiva o staništima predviđa i da svaki plan 

mora biti ocijenjen. Za planove se preklapaju propisi iz područja zaštite okoliša gdje 

postoji obveza izrade strateške procjene utjecaja na okoliš, za sada samo za 

županijske planove. Sa aspekta Direktive o staništima svi planovi koji bi mogli imati 

utjecaja na područja ekološke mreže trebaju biti ocijenjeni. To je vrlo važan 
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mehanizam jer se kod ocjene planova može jako puno stvari riješiti. U prostornom 

planu se mogu neke odredbe staviti koje će kasnije olakšati provedbu. Ocjena 

planova se za sada provodi kroz izdavanje uvjeta zaštite prirode, što sukladno 

direktivi nije kompletan postupak. Kroz tu ocjenu se može jako puno toga riješiti 

tako da to poslije olakšava svaki pojedini zahvat. 

 

Pitanje sudionika: 

Da li to vrijedi za izmjene i provedbe postojećih planova?  

 

Odgovor Ministarstvo kulture: 

Kroz izdavanje uvjeta zaštite prirode i kroz suglasnosti ti planovi se sagledavaju i sa 

aspekta ekološke mreže. U odnosu na Natura 2000 vidjet će se kako će izgledati. 

Priprema se novi pravilnik o Ocjeni prihvatljivosti zahvata za ekološku mrežu. On će 

biti nešto različit u odnosu na postojeći i neki postupci će se pojednostaviti. Za sada 

još nema načina kako neke stvari izuzeti od OPZP-a i umjesto toga da se provode 

samo neke mjere, ali radi se na tome. 

 

Komentar sudionika: 

Nakon regionalne radionice u Varaždinu, Zavod za prostorno uređenje Međimurske 

županije dao je primjedbe na granice ekološke mreže Natura 2000 sa obrazloženjem 

zašto je potrebno da se ona izuzmu iz građevinskih područja. To se u DZZP-u 

razmotrilo i rezultiralo time da su ta područja ekološke mreže isključena iz 

građevinskih područja. Primjedba je bila i radi praktičnog razloga da bi se izbjeglo da 

svako odobrenje za planirani zahvat završi u državnoj upravi za zaštitu prirode, što 

bi oduljilo postupak za svaki beznačajni zahvat za koji se može već unaprijed utvrditi 

da on ne utječe na prirodu. Još jedna neusklađenost ako bi se građevinska područja 

nalazila unutar područja ekološke mreže je što se odobrenje za zahvate ne daje 

županijski Upravni odjel za prostorno uređenje, Odsjek za zaštitu prirode već svaki 

završi u državnoj upravi za zaštitu prirode. 

 

Komentar sudionika: 

Nemojte zaobilaziti tijela regionalne i lokalne samouprave. Nitko danas ovdje na 

radionici nema mandat da nešto može odlučiti. Konačnu neku odluku o ekološkoj 

mreži Natura 2000 može dati županijska skupština, nakon što se po stručnim 

službama ona raspravi. U Karlovačkoj županiji je tolika nacionalna ekološka mreža da 

bi se svaki drugi zahvat trebao slati DZZP-u da procjeni da li je potreban OPZP, a 

godišnje ima oko 1000 pravih graditeljskih zahvata.  

 

Odgovor W. Suske: 

Postavljeno je bilo pitanje kako da se što više pojednostavi postupak i skrati OPZP. 

Ovdje nije ključno određivanje područja ekološke mreže Natura 2000 već način na 

koji će se u Hrvatskoj uspostaviti „screening“ postupak odnosno postupak prethodne 

ocjene. U stvari to je postupak u kojem ako imate 1000 jabuka morate probrati 
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samo one dobre, nema smisla da prebirete jabuku po jabuku svih 1000. Isto tako 

ovo se odnosi na rješavanje pojedinačnih zahvata u okviru Natura područja. Ono 

kako su to rješile države članice EU je da ako ima primjerice 1000 zahvata, otprilike 

na 900 njih se može lako i jednostavno odgovoriti, tako da samo 100 njih treba 

detaljnije razmotriti. Ono što nije moguće europskim zakonom napraviti, je da se 

nacionalnim zakonom unaprijed definiraju vrste zahvata za koje se ne treba raditi 

procjena. To je pokušala Velika Britanija i Europski sud je to odbio. Znači, nije 

moguće nacionalnim zakonom reći da za neku vrstu građevine ne treba OPZP. Jedna 

velika preporuka za sve ovdje a posebno za službenike Ministarstava je da postupak 

treba skratiti što je moguće više. To skraćenje ipak mora biti u skadu sa europskim 

zakonima jer ako ne bude u skladu sa njima, u većini slučajeva će taj postupak na 

kraju ipak biti puno duži.  

Mislim da se svi slažemo oko toga da je potrebno isključiti područja koja nisu baš 

nužna za ciljeve očuvanja a koja su problematična. Ovaj prijedlog područja ekološke 

mreže Natura 2000 je nekakva predodluka odnosno prijedlog koji se dalje može 

raspravljati i promijeniti. Bitno je da se mogu isključiti područja ekološke mreže 

Natura 2000 koja nisu ključna za ciljeve očuvanja kako je propisano Direktivom.   

 

Komentar ravnatelj DZZP-a: 

Jedna usporedba – Republika Slovenija, koja je dosta manja od Hrvatske, je 

započela pripremati prijedlog ekološke mreže Natura 2000 još 1992. a završila 2005. 

godine. Imali su vrlo mnogo vremena da naprave ono što mi moramo napraviti u 

kratko vrijeme. Država Hrvatska je nažalost jedna od rijetkih država koja na stručnoj 

razini još uvijek nema napravljene neke stvari. To govorim zbog problema s kojima 

se mi kao Zavod susrećemo. Zavod je prisiljen rješavati mnoge probleme u hodu sa 

našim stručnjacima i znanstvenicima. Još jedan problem je i količina znanstvenika za 

područje koje se zove priroda, koje je ogromno i ne uključuje samo biljke i životinje 

već i neživu prirodu kao što su npr. voda i tlo.  

Ovo još uvijek nije konačan prijedlog ekološke mreže Natura 2000 jer se još uvijek 

prikupljaju znanstveni podaci koji će se poslije ugraditi u kartu. Čuli ste da smo mi 

jedna od rijetkih država koja je ovako rano krenula u konzultacijski proces i zato smo 

ovdje. Mi kao Zavod radimo u korist ove države i njenih stanovnika i stoga moramo 

naći rješenje kako uskladiti potrebe razvoja i egzistencije naše države sa onim što 

donose Direktive europske unije. Ne možemo negirati da u Ogulinu ne postoji 

podzemni sustav. To je činjenica koja ne sprečava razvoj tog Grada ili područja. 

Činjenica je da je u Hrvatskoj medvjed lovna divljač a u Europskoj uniji nije pa kada 

uđemo u EU, pitanje je da li će on ostati lovna divljač i tada će biti problem sa 

lovcima.   

Sada trebamo zajedno riješiti kako osigurati ono što nam je po europskim normama 

dužnost i uskladiti to sa zahtjevima odn. željama i idejama prostornog planiranja koji 

je za život ljudi u prostoru najvažniji. Mi prihvaćamo sve sugestije za međusobnom 

suradnjom i pozivamo na nju, samo bismo željeli da vi razumijete našu poziciju, bio 

to DZZP ili Uprava za zaštitu prirode ili bilo tko u tom sektoru. Mi se moramo 
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ponašati prema onome što je znanstvena i stručna činjenica. Mi nemožemo nešto 

isključiti zbog toga jer je to nečija želja. Suradnja definitivno treba biti mnogo uža. 

Niti sve Županije nemaju na istom nivou rješene svoje prostorne planove što je i 

nama u konačnici problem. Pozivamo na suradnju ali tražimo i međusobno 

uvažavanje. U tom smislu je i dobar primjer suradnje sa Međimurskom županijom pa 

zašto nebi bilo tako i sa drugim Županijama. 

 

Komentar sudionika: 

U ime prostornih planera želim reći da mi zaista želimo još nekoga na našoj strani da 

uspijemo sačuvati prostor jer svi znate da su veliki zahtjevi na prostoru i drago nam 

je da imamo još jedan instrument koji će nam u tome pomoći ali želimo da to bude 

na učinkovit način. 

 

Komentar sudionika: 

Postoji zakon o zaštiti prirode i kategorizacija područja koja se štite tim zakonom. Ta 

područja imamo prikazana na kartografskom prikazu br. 3 u prostornim planovima. 

Treba vidjeti kako će sad sa ekološkom mrežom Natura 2000 to izgledati. Da li će tu 

doći do preklapanja pa će biti dvije kategorije zaštite ili će jedna nadvladati drugu? 

 

Odgovor DZZP: 

Konkretno, na primjeru Dubrovačko-neretvanske županije s kojom smo nedavno 

surađivali, kao podlogu smo im dali nacionalnu ekološku mrežu i podlogu prijedloga 

ekološke mreže Natura 2000, te su oni ugradili i područja Natura 2000 u plan iako to 

nije obavezno sve dok se ta uredba o ekološkoj mreži Natura 2000 ne donese. 

Sljedeća podloga su zaštićena područja i zatim podloga evidentiranih područja za 

zaštitu i sve je to sadržaj koji može ući u prostorni plan, već ovisno o propisima 

vezanim uz prostorno planiranje. 

 

Komentar sudionika: 

Predlažem da se uredba o nacionalnoj ekološkoj mreži promjeni ili barem prilagodi 

onom što Državni zavod za zaštitu prirode može napraviti vezano uz kartografiju, a 

ne da postoje obaveze koje on nije proveo ili bar da se definira rok u kojem on to 

može provesti. Također, predlažem da se ovaj konzultacijski proces za ekološku 

mrežu Natura 2000 iskoristi da se „pospremi“ i nacionalna ekološka mreža jer je ona 

dovedena pred prostorne planere skoro kao gotov čin.  

 

 

Zaključak radionice: 

1. Dogovoreno je da se razmjene baze podataka između Županijskih zavoda za 

prostorno planiranje (digitalne granice građevinskih područja, digitalne 

kartografske podloge) i DZZP-a  (projedlog granica NATURA 2000) do kraja 

travnja 2009. godine.  
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2. Drugi korak je organizirati sastanak sa svakim pojedinim županijskim zavodom za 

prostorno planiranje da se prodiskutiraju sporna građevinska područja i utvrdi 

kojaod njih se mogu 'izrezati' iz prijedloga NATURA 2000. Realno može se uzeti 

rok da se do kraja godine 2009. godine održe sastanci sa svim županijama. DZZP 

će službeno uputiti dopis Županijskim zavodima za prostorno planiranje da u roku 

od tjedan dana načelno daju termin za spomenute konzultacije. 


